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Godkendt OFFENTLIGT referat fra bestyrelsesmødet 
tirsdag den 13. december 2022, kl. 16.00 – 20.00, 
Friluftsrådets sekretariat, Scandiagade 13, 2450 
København SV  
 

 
1. Temadrøftelse   90 minutter 

Mødet indledes med en åben temadrøftelse om Bæredygtighed: Åben drøftelse af rammer for 
arbejdet – punktet starter kl. 18.00 med virtuelt oplæg fra Bente Lier, generalsekretær Norsk 
Friluftsliv (WG + TOE) 

 
2. Godkendelse af dagsorden (ASB) 
 
3. Økonomi og regnskab  10 minutter 

a) Godkendelse af korrigeret budget 2023 (CAD + WG) 
b) Godkendelse af budget 2024 (CAD + WG) 

 
4. Tilskudsforvaltning 15 minutter 

a) Indstillinger om tilskud og afslag Udlodningsmidler til Friluftsliv 72. fordeling, 5. uddeling 
(RDA + TOE) – LUKKET PUNKT 

b) Ansøgningsfrister og beløbsrammer i 2023 for Udlodningsmidler til Friluftsliv (RDA + TOE) 
 
5. Friluftsrådets lokale arbejde 45 minutter 

a) Opfølgning på Fællesmødet den 26. november 2022 og det videre udviklingsarbejde for de 
lokale friluftsråd (ASB + HST) 

b) Emner til oplæg på årsmøderne 2023 i de lokale friluftsråd (WG + HST) 
 

Pause, herunder underskrivelse af godkendt forretningsorden 15 minutter 
 

6. Konkrete sager 50 minutter 
a) Naturtilstand, beskyttede områder og naturlov (WG, TOE)  
b) Godkendelse af planer for det kommende år (WG + TOE) 
c) Friluftsrådet som koordinator af ny scene på Folkemødet (WG) 
d) Fremtidig strategi for programmerne Blå Flag og Badepunkt (LNI + TOE) 

      
7. Meddelelser    10 minutter 

a) Nyt fra formanden og formandskabet (ASB + FOT) 
b) Nyt fra direktionen (TOE + WG) 
c) Nyt fra bestyrelsesudvalg og netværk (STS, KIS + RBO) 

 
8. Eventuelt      5 minutter 

 
  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 1 a på dagsordenen 

 
 
 
 

Åben temadrøftelse om bæredygtighed 
 
Resume: Det er besluttet, at emnet bæredygtighed skal indgå som tema på generalforsamlingen i 
2023. Som indledning hertil tages en åben temadrøftelse af emnet med henblik på at få en første 
drøftelse i bestyrelsen af, hvordan Friluftsrådet kan arbejde med temaet fremadrettet og fastlægge 
arbejdet med temaet frem mod generalforsamlingen. 
 
Strategisk ophæng: Friluftsrådets vision om, at ”friluftsliv for alle – i en rig natur” skal foregå ”på et 
bæredygtigt grundlag”. 
 
Seneste behandling: På bestyrelsesmødet den 14. september 2022 blev det besluttet, at emnet 
bæredygtighed skal indgå som tema på generalforsamlingen i 2023. 
 
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll, Torbjørn Eriksen og Jes Lind Bejer, 2. december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Drejebog for åben temadrøftelse om bæredygtighed 
 

• Norsk Friluftslivs bærekraftsplakat 
 

• Artikel fra Dansk Friluftsliv om friluftsparadokset og historisk overblik (til inspiration - 
forudsættes ikke læst)  

 
• Udkast til proces for bæredygtighed frem mod generalforsamlingen 2023 

 
 
Indstilling  
 
Det indstilles, at bestyrelsen: 
 

• Med afsæt i oplægget fra Norsk Friluftsliv tager en første drøftelse af, hvordan Friluftsrådet 
fremadrettet kan arbejde med bæredygtighed. 
 

• Beslutter hvordan processen for arbejdet med bæredygtighed skal tilrettelægges frem til og 
med generalforsamlingen i 2023. 

 
 
Sagsfremstilling 
 
Bestyrelsen har besluttet, at emnet bæredygtighed skal indgå som tema på generalforsamlingen i 
2023. Som indledning hertil tages en åben temadrøftelse af emnet med henblik på at få en første 
drøftelse i bestyrelsen af, hvordan Friluftsrådet kan arbejde med temaet fremadrettet. 
 
Temadrøftelsen indledes med et oplæg fra generalsekretæren i Norsk Friluftsliv, Bente Lier, der 
fortæller om organisationens arbejde med bæredygtighed, samarbejdet med 
medlemsorganisationerne, og hvad de har valgt at prioritere af mål i organisationens arbejde med 
emnet. 
 
Med afsæt i oplægget arbejder bestyrelsen i tre grupper, der arbejder med henholdsvis: 
 
 

1. Friluftsrådets eget arbejde med bæredygtighed som organisation 
2. Friluftsrådets arbejde med medlemsorganisationerne om at fremme bæredygtighed 

 



3. Friluftsrådets arbejde i samfundet for bæredygtighed 
 
Hver af de tre grupper arbejder med følgende spørgsmål: 
 

1. Hvor vil vi gerne hen i forhold til bæredygtighed inden for gruppens fokusområde?  Det vil 
sige, hvad kan en vision eller mål være for Friluftsrådet på området? Eventuelt opdelt i kort 
og langt sigt (2023 / 2030)? 

2. Hvordan kan vi realisere visionen/målene?  Det vil sige, hvad kan være eksempler på 
konkrete mål i arbejdet, og hvilke initiativer vil vi i Friluftsrådet igangsætte (2023 / 2030)?  

 
Formålet med gruppearbejdet er at udvikle et første uforpligtende bud på, hvad Friluftsrådet for 
eksempel kan tage af initiativer for at fremme bæredygtigt friluftsliv – og at bruge det arbejde som 
afsæt for en bredere drøftelse af emnet i bestyrelsen. 
 
På baggrund af drøftelserne i bestyrelsen af emnet besluttes afslutningsvist, hvordan processen for 
arbejdet frem til og med generalforsamlingen i 2023 skal tilrettelægges. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
Se bilaget ”Udkast til proces for bæredygtighed frem mod generalforsamlingen”. 
 
 
Beslutning  
 
Efter oplægget fra generalsekretæren i Norsk Friluftsliv drøftede bestyrelsen retningen for 
Friluftsrådets fremadrettede arbejde med bæredygtighed. Bestyrelsen lagde i den forbindelse vægt 
på, at Friluftsrådet arbejder med tre niveauer i sin indsats: 1) bæredygtighed i egen organisation, 2) 
fremme af bæredygtighed med medlemsorganisationerne og 3) fremme af bæredygtighed i 
friluftslivet og samfundet bredt. Der blev drøftet en række konkrete indsatser, som Friluftsrådet 
kunne arbejde med for hvert niveau.  
 
Det blev derudover påpeget, at friluftslivet generelt bør være proaktivt på 
bæredygtighedsdagsordenen, og at Friluftsrådet i den forbindelse bør være dagsordensættende. 
Samtidig er det vigtigt, at Friluftsrådet arbejder inkluderende og tager udgangspunkt i sine værdier.  
 
Der var bred opbakning til at arbejde med bæredygtighed fremadrettet og i den forbindelse en 
opmærksomhed omkring, at det er en indsats, der sandsynligvis vil foregå over en længere periode i 
tråd med tidshorisonten for FN’s verdensmål. Derudover var der opbakning til den vedlagte proces 
frem mod Friluftsrådets generalforsamling i 2023, hvor der tages udgangspunkt i, hvad vi kan i 
fællesskab, og hvor hver medlemsorganisationerne kan se sit eget arbejde i den fælles fortælling. 
  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 2 på dagsordenen 

 
 
 
 

Godkendelse af dagsorden 
 
Resume: Bestyrelsen skal godkende dagsordenen for mødet med eventuelle tilføjede 
dagsordenspunkter. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af, dato:  
 
Bilag:  
 

• Dagsorden.  
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen godkender dagsordenen med eventuelle tilføjede dagsordenspunkter. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 
Beslutning  
 
Afbud fra Rene Bokær og Lone Sand. 
 
Dagsordenen blev godkendt.  
 

  

 



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022  
Punkt 3 a på dagsordenen 

 
 
 
 

Godkendelse af korrigeret budget 2023 
 
Resume:  Udkast til korrigeret budget 2023 viser, at underskuddet er øget med 138.000 kr. i forhold 
til det korrigerede budget, der blev præsenteret på bestyrelsesmødet den 3. november 2022.  Budget 
2023 viser nu et underskud på 1.126.000 kr. Der er indarbejdet investering af midler til udvikling af 
indsatser i Friluftsrådet, blandt andet programmerne Grøn Skole og Grønne Spirer samt 
projektudviklingen. Det budgetterede underskud skal ses som del af beslutningen om at nedbringe 
egenkapitalen hen over en årrække, og at det forventede underskud i 2022 bliver noget mindre end 
oprindelig forudset. 
 
Omsætningen udgør 33.040.000 kr. hvilket er en stigning på 87.000 kr. i forhold til det korrigerede 
budget, der blev præsenteret på bestyrelsesmødet den 3. november 2022. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Punkt 3 c, bestyrelsesmødet den 3. november 2022. 
  
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll og Claus Andersen, 1. december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Korrigeret budget 2023 og budget 2024. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen vedtager budget for 2023. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
I forhold til udkastet til det korrigeret budget der blev præsenteret den 3. november 2022, er der 
indarbejdet følgende ændringer: 
 

• Projektet ”Det cirkulære plastic lab.” er blevet bevilliget fra Region Hovedstaden og medfører 
en omsætning på 87.000 kr. Det cirkulære plastic lab er et projekt under programmet Grøn 
Skole og timerne leveres som del af arbejdet i programmet. Derfor er nettopåvirkningen for 
Friluftsrådet + 62.000 kr. 

• Der er afsat 100.000 kr. til nytårskur i forbindelse med Friluftsrådets 80-års jubilæum. 
Nytårskuren afholdes januar 2023. 

• Der er afsat ekstra 100.000 kr. til deltagelse i Folkemødet på Bornholm 2023. Der er således 
afsat 300.000 kr. til Folkemødet på Bornholm 2023.  

 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
Korrigeret budget 2023 indarbejdes derefter i årsrapporten for 2022, der præsenteres for bestyrelsen 
på bestyrelsesmødet den 21. marts 2023. 
 
 

 



Beslutning  
 
Bestyrelsen vedtog budget 2023 som fremlagt.   



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 3 b på dagsordenen 

 
 
 
 

Godkendelse af budget 2024 
 
Resume: Budget 2024 udviser et underskud på 543.000 kr. med en omsætning på 33,3 millioner kr. 
Resultatet er uændret i forhold til præsentation på bestyrelsesmødet 3. november 2022. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Punkt 3 d, bestyrelsesmødet den 3. november 2022. 
  
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll og Claus Andersen, 1. december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Udkast til korrigeret budget 2023 og budget 2024. Se bilag punkt 3 a. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen indstiller budget for 2024 til generalforsamlingens godkendelse. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
I forhold til præsentationen af budget 2024 på bestyrelsesmødet den 3. november 2022 er eneste 
ændring levering af 50 timer til projektet ”Det cirkulære plastic lab.”. Det har forøget omsætning og 
omkostninger med 31.000 kr. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
Budget 2024 indarbejdes derefter i årsrapporten for 2022, der præsenteres for bestyrelsen på 
bestyrelsesmødet den 21. marts 2023. 
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen besluttede at indstille budget 2024 til Generalforsamlingens godkendelse.  
 
 

  

 



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 4 b på dagsordenen 

 
 
 
 

Ansøgningsfrister og beløbsrammer i 2023 for Udlodningsmidler til 
Friluftsliv 
 
Resume: Udlodningsudvalget foreslår, at der for 2023 udmeldes yderligere to ansøgningsrunder for 
projekttilskud under de tre temaer ”Fysiske rammer for friluftsliv”, ”Vandfriluftsliv” og ”Børn og unges 
friluftsliv”, med ansøgningsfrister den 15. juni 2023 og den 15. september 2023. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Punkt 2 c, bestyrelsesmødet 14. september 2022. 
  
Udarbejdet af, dato: Jacob Jensen, Flemming Larsen, Flemming Torp, Lone Sand og Rikke Damm, 5. 
december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen vedtager, at der udmeldes to ansøgningsrunder under de tre temaer ”Fysiske rammer 
for friluftsliv”, ”Vandfriluftsliv” og ”Børn og unges friluftsliv” med frist henholdsvis den 15. juni 2023 
og den 15. september 2023. 
 
Bestyrelsen beslutter, at der til ansøgningsfristen den 15. juni 2023 kan søges til lokale projekter 
(inden for en skønsmæssig beløbsramme på 10-15 millioner kr.), og at der til ansøgningsfristen den 
15. september 2023 kan søges til både lokale projekter og nationale udviklingsprojekter (inden for en 
skønsmæssig beløbsramme på 15-20 millioner kr.). 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Bestyrelsen har på mødet den 10. februar 2022 besluttet, at Udlodningsmidler til Friluftsliv i den 
kommende periode (2022-2024) uddeles under tre overordnede temaer: ”Fysiske rammer for 
friluftsliv”, ”Vandfriluftsliv” og ”Børn og unges friluftsliv”. 
 
For så vidt angår uddelingsåret 2023 vedtog bestyrelsen på mødet den 14. september 2022 at 
afsætte 15 millioner kr. til uddeling under de tre temaer med ansøgningsfrist den 15. februar 2023. 
 
Med afsæt i udvalgsmødet den 30. november 2022 foreslår Udlodningsudvalget, at der udmeldes 
yderligere to ansøgningsrunder om projekttilskud under de tre temaer i 2023. Heraf vil der i den 
første runde kun kunne søges til lokale projekter og i anden runde både til lokale projekter og større, 
nationale udviklingsprojekter, idet to årlige ansøgningsrunder for udviklingsprojekter vurderes at 
være tilstrækkeligt. 
 
Udlodningsudvalgets forslag til disponering af projektmidler i 2023 fremgår af denne tabel (se især 
tekst med kursiv): 
 
 
 
 

 



 Millioner 
kr. 

Millioner 
kr. 

Forventet rådighedsbeløb til uddelinger og reserve1 per 31/12/22  
 

 24 

Afsat beløbsramme under de tre temaer til ansøgningsfrist 15. februar 2023 
(lokale projekter og nationale udviklingsprojekter) 
 

- 15  

Afsat beløbsramme til Nat i Naturen-puljen til ansøgningsfrist 15. februar 
2023 
 

- 2,5  

Forventet modtaget beløb til uddelinger 2023 (foreløbigt skøn)2 
(hertil skal lægges forventes rest fra 2022-midler på 6,5 millioner kr.) 
 

 50 - 55 

Forslag til beløbsramme under de tre temaer til ansøgningsfrist 15. juni 
2023 (lokale projekter) 
 

- 10 - 15  

Forslag til beløbsramme under de tre temaer til ansøgningsfrist 15. 
september 2023 (lokale projekter og nationale udviklingsprojekter) 
 

- 15 - 20  

Afsat beløbsramme til pulje, som kan understøtte en national indsats for et 
rekreativt sti- og rutenetværk (op til 10 millioner kr. årligt i en treårig 
periode)3 
 

- 10  

Forventet rådighedsbeløb til uddelinger og reserve per 31. december 2023 
 

 16 - 21 

 
Det beløb, som Friluftsrådet modtager til uddeling til projekttilskud kendes normalt først cirka 
medio/ultimo maj i modtageråret. Friluftsrådet kan derfor udmønte disse udlodningsmidler inden for 
en uddelingsperiode frem til udgangen af det efterfølgende regnskabsår. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
Ifølge den seneste prognose forventes uddelingsbeløbet for 2023 at være 50-55 millioner kr., men 
der er en række ubekendte, blandt andet som følge af sammenlægningen af Danske Spil A/S og Det 
Danske Klasselotteri A/S (fra og med 2022) samt udfasning af støtte til hestevæddeløbssporten. 
 
 
Tidsplan  
 
Januar-februar 2023: Ansøgningsfristerne den 15. juni 2023 og den 15. september 2023 annonceres 
på Friluftsrådets hjemmeside og www.statens-tilskudspuljer.dk   
 
Marts 2023: Ny prognose for modtaget beløb til uddeling 2023 udarbejdes på baggrund af 
årsregnskab for Danske Spil 2022. 
 
Marts 2023: Forventet beløbsramme for de to ansøgningsrunder (15. juni 2023 og 15. september 
2023) annonceres - med forbehold for bevilgede midler. 
 
Maj-juni 2023: Forslag til endelige beløbsrammer for de to ansøgningsrunder forelægges til 
bestyrelsens godkendelse på baggrund af endeligt modtaget udlodningsbeløb. 
 
Beslutning 
 
Indstillingen blev godkendt 

 
1 Friluftsrådet kan fortløbende have en reserve på op til 15 millioner kr., som skal sikre, at der, hvis der et år ikke modtages 
midler, kan opretholdes en administration, der kan varetage opgaver knyttet til tidligere givne bevillinger, og gennemføre et 
minimum af ansøgningsrunder, indtil der igen forventeligt modtages midler. 
2 Prognose udarbejdet på baggrund af 3. kvartals regnskab for Danske Spil (der er dog en række ubekendte). En ny prognose vil 
blive udarbejdet i marts 2023 på baggrund af det samlede årsregnskab for Danske Spil 2022. 
3 Puljen til projekter under ”Danske Naturstier” forventes tidligst iværksat i andet halvår af 2023. 

http://www.statens-tilskudspuljer.dk/


 
 

Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 5 a på dagsordenen 

 
 
 

Opfølgning på Fællesmødet den 26. november 2022 og det videre 
udviklingsarbejde for de lokale friluftsråd 
 
Resume: Lørdag den 26. november 2022 mødtes formændene fra de lokale friluftsråd og 
Friluftsrådets bestyrelse til det årlige fællesmøde. Punktet samler op på dagen og drøftelserne om 
den videre udvikling af de lokale friluftsråd. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:  
 
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll, 3. december 2022.  
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 
 

 
Indstilling  
 
Forslag til videre proces godkendes. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Formændene for de lokale friluftsråd og Friluftsrådets bestyrelse mødtes til det årlige fællesmøde 
lørdag den 26. november 2022 i Odense. På dagsordenen var blandt andet et oplæg fra Middelfart 
kommunes borgmester Johannes Lundsfryd om civilsamfundets rolle i udvikling af kommuner og 
lokalsamfund. Dagen indeholdt også gruppearbejde og drøftelser af arbejdet i de lokale friluftsråd 
samt erfaringsudveksling af arbejdet med rekruttering af nye aktive fra medlemsorganisationerne.  
 
Styrkelsen af de lokale friluftsråd har været drøftet siden erfaringsopsamlingen kom i 2022 og 
fællesmødets dagsorden tog derfor udgangspunkt i det videre arbejde og hvordan de lokale 
friluftsråd kan styrkes i deres nye rolle og de muligheder der ligger i den lokale struktur. 
 
I forbindelse med Regionskontaktudvalgets seneste møde 19. september 2022 blev det konkluderet: 
 

- Vi giver tre til fem år til at blive bedre til det lokale arbejdes struktur.  
- Vi anbefaler, at der laves en ny opsamling om nogle år.  
- Vi måler på udviklingen i de lokale råd blandt andet gennem data fra årsmøderne (antal 

deltagere, antal repræsenterede medlemsorganisationer, antal nye, antal nedsatte 
temagrupper og så videre), sekretariatet udsender en liste i forbindelse med årsmøderne, så 
det er klart for alle, hvilke data, der skal indsamles.  

- De enkelte lokalråd påbegynder en snak om, hvilke organisatoriske mål de vil arbejde hen 
imod de næste par år. Efter fællesmødet stiles der efter, at alle de lokale råd har sat sig 
mindst ét konkret mål for de næste par år. 

 
De bestyrelsesvalgte medlemmer af Regionskontaktudvalget har tirsdag den 6. december 2022 
været samlet og vil på bestyrelsesmødet give en opsamling af drøftelserne efter fællesmødet og 
behandlingen i Regionskontaktudvalget og de vil komme med forslag til det videre arbejde, herunder 
hvordan bestyrelsen og Regionskontaktudvalget skal inddrages.  
 

 



 
Økonomi og resurser 
 
Ingen. Arbejdet holdes inden for den almindelige sekretariatsbevilling. 
 
 
Tidsplan  
 
 
 
Beslutning  
 
Helle Stuart indledte punktet med en opsamling fra drøftelserne på formandsmødet. De fire 
bestyrelsesrepræsentanter havde efterfølgende været samlet og foreslog bestyrelsen, at man 
tilsluttede sig de 3 temaer fra Ingerfair rapporten som grundlag for det videre arbejde:  
1. der er for uklare rammer for de lokale friluftsråds arbejde.  
2. vores frivillige er loyale, og bruger meget tid på Friluftsrådet, men er ikke gode ambassadører. Net 
Promotor Score på -14. 
3. gruppen af frivillige er meget homogen, både hvad angår køn og alder 
 
I bestyrelsens behandling af punktet fremkom en 4. pind, som blev føjet til arbejdet: 
4. Mange nye tilkendegiver, at der er en vis lukkethed over de lokale friluftsråd, når man er ny. Det er 
svært at komme ind, og det kan være svært at få lov til at oprette temagrupper mm. Nogle oplever, 
at den store arbejdsmængde afskrækker nye fra at deltage. 
 
Bestyrelsen godkendte, at: 
Der nedsættes en arbejdsgruppe bestående af Helle Stuart, Leif Nielsen, Kirsten Skovsby, Stefan 
Stürup og Thomas Bach, der skal kigge på: 

- Fortælling om vores organisation; hvad er bestyrelsens vision med de lokale friluftsråd og 
hvilke opgaver løses bedst hos de lokale friluftsråd.  

- Samspillet mellem de forskellige niveauer i Friluftsrådets struktur. 
- En afdækning af kommunikationen internt i organisationen, herunder hvordan virtuelle 

formater som formandens time kan supplere mødeformerne og kommunikationskanalerne. 
Denne pind forankres i sekretariatet.  
 

Arbejdsgruppen inddrager bestyrelse og REKU løbende og fremlægger deres arbejde medio 2023.   



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 5 b på dagsordenen 

 
 
 
 

Emner til oplæg på årsmøderne 2023 i de lokale friluftsråd 
 
Resume: Bestyrelsen skal drøfte ønsker til emner til dialogen på de kommende årsmøder for de 
lokale friluftsråd.  
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Punkt 4 a, bestyrelsesmødet 13. februar 2022. 
 
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll 4. december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen drøfter emner til drøftelse på årsmøderne. 
 
Bestyrelsen tager datoerne for årsmøderne i de lokale friluftsråd til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Årsmøde datoer 
I første kvartal af 2023 afholder alle 23 lokale friluftsråd deres årsmøder. Der er endnu ikke fastlagt 
datoer for alle årsmøder, men vi forventer, at årsmøderne er fastlagt senest ved årsskiftet. Datoerne 
kan ses på hjemmesiden, og her vil invitationerne med de nærmere praktiske informationer også 
lægges op. 
 
Emner til præsentationer til årsmøderne 
De tilforordnede bestyrelsesmedlemmer opfordres til at medbringe en præsentation om emner af for 
eksempel national eller bestyrelsesmæssig karakter, når de deltager i årsmøderne. Sekretariatet 
udarbejder forslag til oplæg til dette som bestyrelsesmedlemmer kan benytte.  
 
Ambitionen for årsmøderne er, at de er præget af debat om for eksempel friluftspolitik, adgang til 
naturen, rammer for friluftsforeningerne, blåt friluftsliv eller andre aktuelle emner, og at der på 
baggrund af disse debatter nedsættes temagrupper, der arbejder videre med emnet. Oplæggene fra 
bestyrelsesmedlemmerne må derfor gerne lægge op til denne debat og være igangsætter på 
aktiviteter.    
 
Som oplæg til bruttoliste til emner til årsmøderne foreslås følgende emner: 
 

• Naturnationalparker/urørt skov/marine Naturnationalparker – Hvad er vigtigt for vores 
område, og hvordan sikrer vi en koordination og varetagelse af friluftsinteresserne lokalt? 
Hvad går eventuelt på tværs af vores og andre friluftsråd?  

• Danmarks naturstier. Samspillet mellem de lokale medlemsforeninger og det centrale projekt, 
hvordan får vi alle gode kræfter med? Hvordan sikres det, at det lokale kendskab kommer 
med i processen? 

• Gå nye veje - Stop skilteskoven Er der nok opmærksom om projektet i vores lokalområde? 
Kan vi aktivere borgerne og foreninger i vores område til at melde flere forhindringer ind? Kan 
det bruges til dialog med byrådet om vigtigheden af adgang? 

 

https://friluftsraadet.dk/aarsmoeder


• Børn og unge – hvad betyder den nye børn og unge politik i vores område? Hvordan arbejder 
vi med den? Skal vi have flere skoler og dagtilbud med i Friluftsrådets programmer?  Har 
byerne faciliteter/mødesteder/rammer for de unges friluftsliv? 

• Erfaringsopsamling om lokalt arbejde. Hvordan arbejder vi videre med at udvikle vores 
friluftsråd? Hvad vil vi lave af aktiviteter det kommende år? Hvad er målsætningen for 
mangfoldigheden? Repræsenterer vi bredt blandt foreninger, køn, alder? 
 

Sekretariatet har sendt opfordring og tekst til medlemsorganisationer, så de kan reklamere for 
årsmøderne og har ligeledes planlagt lokal presse, Facebook-annoncering og anden omtale af 
årsmøderne for at tiltrække deltagere. Dog afhænger meget af det lokale netværk samt program for 
og afvikling af årsmøderne. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
Årsmøderne er planlagt til at blive afholdt i februar, marts og april 2023 jævnfør ovenstående link.  
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen tilsluttede sig oplægget og bad om, at det udbygges med følgende emner:  

• En introduktion til FR,  
• Udlodning 
• Lidt uddybende om det arbejdet med udvikling af organisationen og vores lokale friluftsråd   

 
Bestyrelsen koordinerer deltagelse i årsmøderne internt, i fald det tilforordnede bestyrelsesmedlem 
ikke har mulighed for at deltage. 
  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022  
Punkt 6 a på dagsordenen 

 
 
 

Naturtilstand, beskyttede områder og naturlov 
 
Resume: Orientering om processer for mere beskyttet natur jævnfør EU’s biodiversitetsstrategi og en 
eventuel ny naturlov. Præsentation af forslag til Friluftsrådets indledende positionering indtil indhold 
for de videre tiltag og processer er kendt.  
 
Strategisk ophæng: Emnet har ophæng i det strategiske tema i Friluftsrådets strategi: Naturen skal 
være rig og fuld af oplevelser. 
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af, dato: Johan Husfeldt, Winni Grosbøll og Torbjørn Eriksen 1. december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 
 

 
Indstilling  
 
Det indstilles at Friluftsrådet - indtil der er skabt større klarhed om tiltagenes indhold og 
konsekvenser - viderefører sin hidtidige positionering i naturdebatten forankret i den vedtagne 
naturpolitik med henblik på at søge størst mulig indflydelse på de videre processer omkring 
udpegning af beskyttede områder og vedtagelse af en eventuel naturlov.  
 
 
Sagsfremstilling 
 
I EU’s biodiversitetsstrategi indgår mål om, at 30 procent af hav- og landarealet i EU skal være 
beskyttet natur, og heraf skal 10 procent være strengt beskyttet senest i 2030.  
 
I valgkampen har en bred kreds af partier - både til højre og venstre – tilkendegivet, at der er behov 
for en naturlov i Danmark svarende til klimaloven. Socialistisk Folkeparti, Enhedslisten, Radikale 
Venstre og Alternativet ønsker, at loven skal sikre, at der i Danmark skal være 30 procent beskyttet 
natur, heraf 10 procent strengt beskyttet. Radikale Venstre mener dog ikke, det er realistisk at nå 
målet i 2030.  
 
Venstre, Konservative og Liberal Alliance har også meldt ud, at de ønsker en naturlov. Venstre mener 
dog ikke, at det er realistisk med et mål om 30 procent beskyttet natur i Danmark. Også Det 
Konservative Folkeparti og Liberal Alliance er skeptiske for direkte overførsel af EU-målet til et 
nationalt mål. 
 
Mette Frederiksen (Socialdemokratiet) har tilkendegivet, at hun vil foreslå, at en ny naturlov tages ind 
som en del af hvad en ny regering skal gå i gang med.  Det kan derfor forventes også at indgå i et 
kommende regeringsgrundlag. 
 
Biodiversitetsrådet har den 29. november 2022 offentliggjort deres første rapport ”Fra tab til 
fremgang. Beskyttet natur i Danmark i et internationalt perspektiv”. Af rapporten fremgår, at naturen 
er i tilbagegang og at: 
 

• Andelen af beskyttet natur på land i Danmark er 2,3 procent - 7,6 procent. Andelen af 
strengt beskyttet natur er 0-2,3 procent. Det kræver en nærmere undersøgelse at fastlægge 
de præcise procentandele. 

• Andelen af beskyttet natur på havet i Danmark er 11,9 procent. Andelen af strengt beskyttet 
natur er 4,1 procent. 

 



 
I forlængelse heraf anbefaler Biodiversitetsrådet mere beskyttet natur og naturforbedringer i 
Danmark. Det anbefales samtidig, at offentlig adgang så vidt muligt sikres i alle beskyttede områder. 
Rådet skriver, at øget viden og bevidsthed om biodiversitet skal forankres i befolkningen, og der bør 
gives muligheder for at engagere sig og bidrage til forbedringer af biodiversiteten. Uddannelse, 
naturbesøg og friluftsaktiviteter er vigtige elementer i denne naturdannelse. Rådet vurderer dog, at 
strengt beskyttede områder skal friholdes for al jagt og fiskeri. 
 
Uagtet om naturbeskyttelsesambitionerne udmøntes i en egentlig naturlov eller andre tiltag, vil 
Danmark skulle bidrage til EU’s biodiversitetsstrategi gennem ny udpegning og forvaltning af 
naturområder.  
 
Der må forventes større politiske drøftelser om, hvorvidt EU-målene skal overføres til nationale mål, 
og hvilke krav der stilles til beskyttede versus strengt beskyttede områder. Særligt udpegning af 
områder som strengt beskyttede kan skabe udfordringer for dele af friluftslivet. Af EU-
kommissionens vejledning til forvaltning af strengt beskyttede områder fremgår, at strengt 
beskyttede områder grundlæggende skal være uforstyrrede af menneskeligt pres. Særligt kan der 
forventes fokus på jagt, fiskeri, sejlads og andre friluftsaktiviteter i strengt beskyttede områder.  
 
Det forslås, at Friluftsrådet - indtil der er skabt større klarhed om indhold, konsekvenser og proces -
viderefører sin hidtidige positionering i naturdebatten forankret i den vedtagne naturpolitik med 
henblik på at søge størst mulig indflydelse på den forestående udpegning og forvaltning af områder, 
vel vidende, at de forestående debatter vil blive genstand for brydninger på tværs af 
medlemsorganisationer. Konkret foreslås det at anerkende behovet for at styrke naturen i Danmark 
under samtidig hensyntagen til, at de udpegende områder samtidig understøtter et bredt og 
mangfoldigt friluftsliv jævnfør Biodiversitetsrådets anbefaling om behovet for at skabe bred folkelig 
forankring at naturtiltagene. Samtidig fremhæves behovet for solid inddragelse af interessenter i 
processerne.  
 
Mens den overordnede ambition om mere beskyttet natur vil give flere friluftsmuligheder, må der 
også påregnes restriktioner for nogle friluftsaktiviteter i nogle områder. Så længe disse eventuelle 
restriktioner ikke er afklarede med EU-kommissionen, foreslås det, at Friluftsrådet afventer med at 
udtrykke opbakning til konkrete nationale måltal for henholdsvis beskyttet versus strengt beskyttet 
natur.  
 
De videre drøftelser om Friluftsrådets position i forhold til naturlov og beskyttede områder forslås 
forankrede i bestyrelsen, mens det nedsatte udvalg for Natur og Friluftsliv kan drøfte konkrete 
problemstillinger inden for de rammer, der udstikkes af bestyrelsen. Bestyrelsen drøfter sagen igen, 
når der er skabt et større overblik over indhold, eventuelle konsekvenser og de videre processer. 
 
Det foreslås, at Friluftsrådet indgår i dialog med relevante medlemsorganisationer og andre aktører 
for at drøfte problemstillinger og videre perspektiver i udarbejdelsen af en naturlov og udpegning af 
beskyttede områder i Danmark. Det foreslås endvidere at invitere en eller flere af forskerne i 
Biodiversitetsrådet til at fortælle Friluftsrådets bestyrelse om rådets konklusioner og anbefalinger til 
udpegning og forvaltning af beskyttede områder. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
Tidsplan  
 
 
Beslutning 
 

Bestyrelsen drøftede Friluftsrådets foreløbig positionering i debatten vel vidende at emnet kan blive 
genstand for en større samfundsmæssig debat, hvor flere medlemsorganisationer forventes at have 
forskelligartede interesser.  
 
Bestyrelsen konkluderede, at indtil der er skabt større klarhed om tiltagenes indhold og konsekvenser 
- viderefører Friluftsrådet sin hidtidige positionering i naturdebatten forankret i den vedtagne 



naturpolitik. Det skal være tydeligt, at Friluftsrådet arbejder for, at der kommer mere natur, der 
samtidig understøtter et mangfoldigt friluftsliv.  
 
Bestyrelsen konkluderede endvidere, at Friluftsrådet skal skabe en inddragende proces med 
medlemsorganisationerne med henblik på at søge politisk indflydelse på de videre processer om 
udpegning og forvaltning af beskyttede naturområder. Det kan overvejes at inddrage eksterne 
ressourcepersoner til at styrke vidensgrundlaget for Friluftsrådets videre positionering i de 
fremadrettede processer.  
 
 
  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 6 b på dagsordenen 

 
 
 
 

Godkendelse af planer for det kommende år 
 
Resume: Planer for det kommende år blev forelagt ved seneste bestyrelsesmøde 3. november 2022. I 
henhold til årshjul for Friluftsrådets bestyrelse fremlægges det nu til andenbehandling.  
 
Strategisk ophæng: Planer for det kommende år viser udmøntningen af strategiens fire mål og 
underliggende delmål. 
 
Seneste behandling: Punkt 3 b, bestyrelsesmødet den 3. november 2022. 
  
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll og Torbjørn Eriksen, 5. december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Planer for det kommende år 
 

 
Indstilling  
 
Planer for det kommende år godkendes. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Planer for det kommende år blev forelagt ved seneste bestyrelsesmøde 3. november 2022. I henhold 
til årshjul for Friluftsrådets bestyrelse fremlægges det nu til andenbehandling.  
 
På baggrund af bestyrelsens førstebehandling præsenteres planerne i et layout med kortere 
beskrivende tekst. Endvidere er indført en årlig måling af friluftsliv.  
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen godkendte ”Planer for det kommende år” til fremlæggelse på generalforsamlingen 2023.  
 
 

  

 



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022  
Punkt 6 c på dagsordenen 

 
 
 

Friluftsrådet som koordinator af ny scene på Folkemødet 
 
Resume: Den 15.-17. juni 2023 er der Folkemøde i Allinge, og Friluftsrådet ønsker at opskalere 
indsatsen på Folkemødet. Der har været en indledende dialog med Folkemødet om muligheden for at 
blive koordinator af et nyt område/ny scene. Det foreslås, at Friluftsrådet indgår partnerskab med 
Folkemødet om udviklingen af en ”Grøn scene” med et foreløbigt treårigt udviklingsperspektiv for øje. 
Nedenfor præsenteres oplæg til bestyrelsens drøftelse og stillingtagen til organisatorisk og 
økonomisk set up samt foreløbige forventning til koncept og indhold. 
 
Strategisk ophæng: Deltagelse på Folkemødet vil være en helt central del af Friluftsrådets public 
affairs-arbejde. 
 
Seneste behandling: Bestyrelsen behandlede på møde i november 2022 et indledende oplæg til 
engagement på Naturmødet og Folkemødet samt øvrige public affairs events. 
  
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll, Torbjørn Eriksen og Rasmus Schou Christensen, 1. december 
2022. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt, men der vil blive vist 
supplerende PowerPoints på bestyrelsesmødet. 

 
 
Indstilling  
 
Friluftsrådet indgår en partnerskabsaftale med Folkemødet for 2023 om udvikling af en ”Grøn 
Scene” med et foreløbigt treårigt udviklingsperspektiv for øje.  
 
Bestyrelsen beslutter, at nedenstående oplæg til økonomi og organisering danner grundlag for 
sekretariatets videre arbejde med at udvikle en partnerskabs- og finansieringsmodel for scenen; 
herunder samarbejde med andre organisationer om udviklingen af området og indhold for debatter.  
 
 
Sagsfremstilling 
 
Der har været dialog mellem Folkemødet og Friluftsrådet for at drøfte mulighederne, at Friluftsrådet 
bliver partner af Folkemødet og udvikler et nyt område/scene, (Danchells Løkke) i samarbejde med 
Folkemødet. Området er centralt beliggende i forhold til Folkemødeaktiviteterne, men har ikke 
tidligere været anvendt. Folkemødet ser gerne, at Friluftsrådet udover politisk debat også kan 
bidrage til Folkemødet med aktiviteter med videre ud fra det nye område, og at naturen bindes 
tættere til Folkemødet. Dels gennem debatter med mere men også ved aktiviteter ude i den 
omkringliggende natur. En partnerskabsaftale med Folkemødet koster som udgangspunkt 140.000 
kr., men Folkemødet har tilbudt Friluftsrådet en reduceret pris på 70.000 kr. (eksklusiv moms) som 
minimum det første år i anerkendelse af den store udviklingsopgave et sådant område også 
indebærer. 
 
At være partner af Folkemødet og at udvikle et nyt område er en unik mulighed for Friluftsrådet i 
forhold til: 
 

• at påvirke den politiske dagsorden, 
• at dyrke og opbygge samarbejde med Friluftsrådets medlemsorganisationer og andre 

centrale aktører, 
• at blive kendt som en dagsordensættende interesseorganisation, 
• at oplyse om Friluftsrådets virkefelt og 

 



• at varetage paraplyfunktionen på friluftsområdet. 
 
Herudover giver partnerskabet adgang til overnatning i området omkring Nordbornholm. 
  
Der er især to opmærksomhedspunkter: For det første vil det være en stor udviklingsopgave at 
udvikle området, ligesom det ikke er givet, at området nødvendigvis bliver en succes – især ikke 
første år, da der vil være ting der ikke kan lade sig gøre af hensyn til tid. For det andet er der en 
række økonomiske risici forbundet med opgaven, hvis det ikke lykkedes at finde de nødvendige 
samarbejdspartnere. 
 
Holder man områdets potentialer op imod den økonomiske omkostning, herunder timer til udvikling 
af området, er det dog stadig sekretariatets vurdering, at det er en unik mulighed for Friluftsrådet for 
at være partner på Folkemødet. At være partner giver også klart den største effekt i forhold til 
udgifterne sammenholdt med andre løsninger for engagement på Folkemødet (enkeltstående stand 
med telt eller deltagelse uden fysisk udgangspunkt). 
 
Da indsatsen og området er nyt og skal udvikles fra bunden, skal der investeres mange timer i at 
udvikle koncept, økonomisk og organisatorisk set up, praktisk at bearbejde og bygge området op, 
koordinering med Folkemødet og kommunikativt at gøre området kendt blandt deltagere på 
Folkemødet. Det foreslås derfor, at beslutningen om at være partner med Folkemødet og at udvikle 
det foreslåede område - med mindre ekstraordinære forhold gør sig gældende - træffes for en 
periode på minimum tre år. 
 
At sætte en dagsorden på Folkemødet er en kæmpe opgave, både økonomisk, indholdsmæssigt og 
kommunikativt. I den sammenhæng er Friluftsrådets bestyrelse og sekretariat en forholdsvis lille 
spiller, men samtidig er Friluftsrådet en betydelig større og mere væsentlig aktør, hvis Friluftsrådets 
medlemsorganisationer og netværk til øvrige væsentlige interessenter engageres. Med denne 
ambition in mente foreslås det, at der arbejdes videre med et bredt koncept for området/scenen med 
arbejdstitlen ’Grøn scene’, som indholdsmæssigt handler om mennesker og natur, både menneskets 
brug af naturen, vores afhængighed af den og samspil med den. I samme forbindelse foreslås det, at 
der tænkes bredt i forhold til form og indhold, så området er mere end rammen for politiske debatter, 
men også er udgangspunkt for friluftsaktiviteter samt menneskets samspil med naturen, det kan 
være ift. mad og ophold. Området ligger ideelt i forhold til den omkringliggende natur og mulige 
aktiviteter for medlemsorganisationerne. Illustration af ideerne vises på bestyrelsesmødet. 
 
Organisatorisk foreslås det, at Friluftsrådet er koordinator og ansvarlig for det nye område, herunder 
økonomisk ansvarlig for området, men at sekretariatet kontakter medlemsorganisationer og andre 
væsentlige aktører på området med henblik på at afsøge interesser for at indgå i et samarbejde om 
scenen. Rollen som ansvarlig for området indebærer, at det er Friluftsrådet, der koordinerer med 
Folkemødet, at Friluftsrådet er initiativtagende ift. andre samarbejdspartnere, og at det er 
Friluftsrådet, der afgør den endelige organisering, økonomi, koncept og indhold. Det endelige 
organisatoriske set up vil løbende blive udviklet som led i den overordnede udvikling af scenen i de 
første år. 
 
 
Økonomi og ressourcer 
 
Det er vanskeligt at fastsætte omkostningen for udvikling af området på nuværende tidspunkt, men 
det forventes, at den samlede udgift for udvikling og drift af scenen – afhængigt af ambitionsniveau - 
er 300.000-500.000 kr. i 2023.  
 
Som en integreret del af det videre arbejde udvikles en finansieringsplan for scenen, hvor det lægges 
til grund, at de deltagende aktører bidrager økonomisk under hensyntagen til involvering og i nogen 
grad økonomisk formåen. Som led heri vil samarbejde med fonde tillige blive afsøgt. Det er 
ambitionen i 2023, at mindst 50 procent af de direkte udgifter til scenens udvikling og drift 
finansieres af de deltagende samarbejdspartnere. Friluftsrådets investering i scenen i 2023 forventes 
derfor maksimalt at udgøre 250.000 kr. Dertil kommer udgifter til overnatning, transport og 
forplejning. Det foreslås derfor, jævnfør budget 2023, at budgettere med en samlet udgift på 
300.000 kr. til Friluftsrådets arbejde med Folkemødet 2023. Hertil kommer lønomkostninger, som 
prioriteres som en integreret del af det politiske arbejde.  
 



I den videre afsøgning af det organisatoriske set up vil finansieringsvilligheden hos potentielle 
samarbejdspartnere blive afsøgt med henblik på udarbejdelse af en samlet finasieringplan for 
scenen. På skitseform forventes de samlede udgifter for Friluftsrådet at omhandle: 
 

• Pris for at være partner af Folkemødet, 70.000 kr. På sigt forventeligt 140.000 kr. 
• Etableringsomkostninger til området og scene, herunder eventuel arkitektkonkurrence. 

Afhænger i høj grad af konkret løsning. Der arbejdes med, at den endelige udformning 
udvikles de første år. 

• Udgifter til debatter - facilitering med videre. 
• Opbevaringsudgifter mellem Folkemøderne. 
• Udviklingsomkostninger til Friluftsrådets sekretariat. Et skøn er ½ årsværk i arbejdstimer 

(tages fra den politiske interessevaretagelse), men i mindre grad nok også transport, 
overnatning og forplejning. 

• Eventuelt markedsføringsudgifter forud for Folkemødet. 
• Transport, overnatning og forplejning i forbindelse med Folkemødet for bestyrelse og en 

større del af politiske konsulenter og kommunikationskonsulenter.  
 

 
Tidsplan  
 
Hvis indstillingen følges, går sekretariatet snarest muligt i gang med forberedelserne. Bestyrelsen 
holdes orienteret om fremdriften på udvalgte bestyrelsesmøder. 
 
 
Beslutning  
 

Bestyrelsen drøftede perspektiverne i et større engagement i Folkemødet.   

Bestyrelsen besluttede at indgå en partnerskabsaftale med Folkemødet for 2023 om udvikling af en 
”Grøn Scene” med et foreløbigt treårigt udviklingsperspektiv for øje.  

Bestyrelsen beslutter, at det fremlagte oplæg til økonomi og organisering danner grundlag for 
sekretariatets videre arbejde med at udvikle en partnerskabs- og finansieringsmodel for scenen; 
herunder samarbejde med andre organisationer om udviklingen af området og indhold for debatter.  

Bestyrelsen tilkendegav at titlen på scenen skal overvejes i det videre forløb.   

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 6 d på dagsordenen 

 
 
 
 

Fremtidig strategi for programmerne Blå Flag og Badepunkt  
 
Resume: Der fremlægges forslag til overordnede strategiske pejlemærker for den videre udvikling af 
Blå Flag og Badepunkt til baggrund for bestyrelsens drøftelse og tilkendegivelse af prioriteter for den 
videre udvikling af de to programmer.  
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: 
  
Udarbejdet af, dato: Leif Nielsen, Torbjørn Eriksen og Sune Møller Petersen, 4. december 2022. 
 
Bilag:  
 

• BILAG 1 Punkt 6 d - Baggrund og historisk udvikling for Blå Flag og Badepunkt 
programmerne 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tilkendegiver prioriteter for det fremadrettede arbejde med programmerne Blå Flag og 
Badepunkt med henblik på, at sekretariatet udarbejder forslag til handleplan og budget til 
fremlæggelse for bestyrelsen i starten af 2023 med henblik på indarbejdelse i Friluftsrådets budget 
2024. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Friluftsrådet har været national operatør på Blå Flag programmet siden 1987. I 2018 lancerede 
Friluftsrådets sin egen mærkningsordning Badepunkt. De to programmer er i nogen grad 
komplementerende men dækker samlet set kun godt en femtedel af de cirka 1000 badesteder, som 
har en badevandsprofil. Det vurderes, at der er potentiale for større udbredelse af de to programmer.  
 
Der ønskes en overordnet strategisk drøftelse af prioriteter for den videre udvikling af programmerne 
Blå Flag og Badepunkt med henblik på at sikre og kvalificere de to programmers relevans og 
udbredelse.  
 
Der foreslås følgende overordnede strategiske pejlemærker for de to programmer:  

• Blå Flag og Badepunkt udbredes til alle landsdele. 
• Den samlede volumen øges til 300 flag inden for en femårig periode. 
• Blå Flag og Badepunktprogrammerne instrumentaliseres, så de i højere grad bidrager til at 

styrke Friluftsrådets indsatser inden for det blå område. 
 

I nedenstående gennemgås en række udfordringer og potentialer relateret til de to programmer, som 
danner baggrund for forslag til mulige indsatser. Konkret stillingtagen til de foreslåede mulige 
indsatser afventer udarbejdelse af egentlig handleplan og tilhørende budget til fremlæggelse på et 
senere bestyrelsesmøde.  
 
Udfordringer  
Blå Flag strande: 

• Selvom Blå Flag er et kendt brand i befolkningen, så ved de færreste, at det ikke alene drejer 
sig om rent badevand, men at det er en bæredygtighedsmærkning med fokus på natur- og 
miljøforvaltning, miljøformidling, affaldssortering, vandsikkerhed, faciliteter med videre. Hvis 

 



befolkningen ikke kender indholdet, tillægges det ikke den nødvendige værdi, og det gør det 
lettere at droppe det Blå Flag for kommunerne. 
 

• En række kommuner – fortrinsvis i Nordjylland – har valgt at droppe det Blå Flag og i stedet 
lavet deres eget badevandsflag, som ikke er del af nogen mærkningsordning og derfor gratis. 
Flaget markerer alene, at stranden har den bedste badevandskategori. Det drejer sig om fem 
kommuner i Nordjylland, og Odder kommune med 47 badevandsflag. Desuden har 
Odsherred kommune og Jammerbugt kommune valgt at lave deres eget flag. Det 
understreger betydningen af, at kommunerne kan se nytteværdien i at have en officiel og 
anerkendt mærkning som Blå Flag eller Badepunkt. 

 
• Kommunernes økonomi er i disse år pressede og Blå Flag er ikke ”need to have” og kan 

derfor let ende i sparekataloget. 
 
Blå Flag havne: 

• Hverken befolkningen eller lystbådehavnene kender nok til, hvad Blå Flag på havne betyder. 
Af samme årsag er der forvirring om, hvorfor man kan have Blå Flag på en havn, når man 
ikke må bade i havne. Den manglende viden om, at der er tale om en bæredygtighedsordning 
med fokus på miljørigtig drift, miljøformidling, vandsikkerhed og faciliteter gør, at 
nytteværdien og brandværdien bliver mindre for havnene. 
 

• Et andet flag til havne ”Sikker havn flaget” udbredes i disse år hastigt. Dette flag drejer sig 
dog kun om vandsikkerhed. 

 
Badepunkt: 

• Kendskabet og udbredelsen af Badepunktsflaget er endnu ikke på højde med Blå Flag. For at 
flere kommuner kan se nytteværdien i Badepunkt i forhold til markedsføring, 
bosætningsstrategi med videre, er det nødvendigt at øge kendskabet i befolkningen. 
 

• De to delvist komplementerende mærkningsordninger stiller skarpe krav til kommunikationen 
for at undgå ”mudret” kommunikation. 

 
 Muligheder/ Potentialer  

• Udbredelsesmuligheder 
Der er cirka 1000 steder i Danmark, der har en badevandsprofil. De 222 af dem har enten 
Blå Flag eller Badepunkt, og de er fordelt på 50 kommuner. Stort set alle kommuner har 
badesteder. Der er således et stort potentiale for vækst i antal af flag – ikke mindst i den 
halvdel af kommunerne, der hverken har Blå Flag eller Badepunkt. 
 
Det vurderes, at der inden for en femårig periode er et potentiale for at komme op på 300 
flag samlet (Blå Flag strande, Blå Flag havne samt Badepunkter). Aktuelt har programmerne 
samlet 237. For at nå op på de 300 flag vil det kræve en investering i markedsføring over 
flere år. 
 
Forslag til indsats: Styrket markedsføring af især Badepunkt over for kommunale 
forvaltninger og kommunale politikere. Særlig indsats over for kommuner med 
Badevandsflag. Nedsætte Advisory Board for Badepunkt med deltagelse af de største 
Badepunkt-kommuner. 
Endvidere skal kampagne udbrede kendskabet til Badepunkt i befolkningen. 
Vil kræve en investering udover den almindelige drift. 
 

• Vinterbadepunkt 
Der er i år lanceret de første seks Vinterbadepunkter. Vinterbadepunkter vurderes at have et 
stort potentiale for vækst, da vinterbadning er blevet meget udbredt. Der findes ikke andre 
mærkningsordninger for badesteder uden for den almindelige badesæson. 
Forslag til indsats: Markedsføring af Vinterbadepunkter over for vinterbadeklubber og 
kommuner. Kan i mindre skala rummes inden for den almindelige driftsramme. En større 
markedsføringsindsats vil kræve en investering udover den almindelige drift. 
 

• Bæredygtighedsdagsorden og Blå Flag 
Der er de senere år kommet mere fokus på bæredygtighed både i befolkningen og i 



kommunerne. Endvidere er der i mange kommuner fokus på FNs verdensmål. Her kan Blå 
Flag være med til at løfte flere af målene for kommunerne. 
 
Forslag til indsats: Kampagner rettet mod dels befolkningen og dels kommunerne, der sætter 
fokus på, at Blå Flag netop handler om bæredygtighed. Vil kræve en investering udover den 
almindelige drift. 
 

• Strategisk brug af Blå Flag og Badepunkt 
Styrkelse af den strategiske brug af Blå Flag og Badepunkt i forhold til Friluftsrådets 
indsatser på det blå område. 
 
Forslag til indsats: 

o Sætte fokus på det marine miljø/ bæredygtighed (via Blå Flag) 
o Sætte fokus på blåt friluftsliv (via Badepunkter) 
o Styrke samspillet med de Lokale Friluftsråd i forhold til kommunerne 

Kan integreres i den almindelige drift uden yderligere finansiering. 
 

• Projektmuligheder 
Samspil med fremtidige Friluftsrådsprojekter inden for det blå område med ekstern 
finansiering, for eksempel Blå Skole projekt med fokus på marin formidling for børn og unge. I 
den forbindelse indtænke Blå Flag Centrene. 
 
Forslag til indsats: Afdække mulighederne for projekter inden for det blå område. 
Udarbejdelse af fondsansøgninger. Kan integreres i Friluftsrådets øvrige 
fondsøgningsindsats. 
 

• Samspil mellem FEE-programmerne 
Øget samspil mellem FEE-programmerne Blå Flag og Grøn Flag; eksempelvis i forbindelse 
med formidling om den marine natur. 
 
Forslag til indsats: Afdække mulighederne for samspil og fælles projekter med Grøn skole. 
Kan i mindre skala rummes inden for den almindelige driftsramme. Alternativt kan det 
projektliggøres med ansøgning om eksterne midler. 

 
 
Økonomi og resurser 
 
Blå Flag og Badepunkt generer en samlet kontingentindsats på godt 1,5 mio. kr.  
 
Tidsplan  
 
Handleplan og budget til styrkelse af Blå Flag og Badepunkt fremlægges for bestyrelsen i starten af 
2023 med henblik på indarbejdelse i Friluftsrådets budget 2024. På dette tidspunkt vil søgningen til 
de to programmer i 2023 være kendt.   
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen besluttede på opfordring fra Leif Nielsen, at behandlingen af punktet skubbes til næste 
bestyrelsesmøde i februar 2023. 
 
 

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 7 a på dagsordenen 

 
 
 
 
 

Nyt fra formanden og formandskabet 
 
Resume: Orientering om formandens og formandskabets møder og aktiviteter i denne forbindelse 
informeres bestyrelsen om afgørelser truffet af formanden/formandskabet i henhold til bestyrelsens 
forretningsorden.  
 
Strategisk ophæng:   
 
Seneste behandling:   
  
Udarbejdet af, dato: Annesofie Bjerre, Flemming Torp, Winni Grosbøll og Torbjørn Eriksen, 4. 
december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tiltræder beslutninger truffet af formanden/formandskabet og tager orienteringen dels 
om formandens og formandskabets afholdte møder dels om øvrige emner drøftet i formandskabet til 
efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
 
Der orienteres om: 
 

• Nytårskur/jubilæumsfejring den 26. januar 2023. 
 

• Møde med overskudsmodtagerne af udlodningsmidler den 8. december 2022. 
 

• Møde med Danmarks Sportsfiskerforbund den 7. november 2022. 
 

• Møde med Naturvejledning Danmark den 28. november 2022. 
 
Der er afholdt to møder i formandskabet henholdsvis 22. november og 2. december 2022 med 
følgende dagsordenspunkter.  
 
Mødet den 22. november 2022: 
 

1. Møder med Naturvejlederforeningen og Dansk Ornitologisk Forening 
2. Udkast til dagsorden for bestyrelsesmødet 13. december 2022 
3. ordførerdialog efter valget 
4. position i forbindelse med naturlov, intern proces 
5. Videreførelse af arbejdet om hav 
6. Folkemødet  
7. Medlemsmødet/Jubilæumsfejring/nytårskur den 26. januar 2022 
8. Eventuelt  

 
Mødet den 2. december 2022: 

 



 
1. Endelig dagsorden for Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
2. Planlægning af temadrøftelsen om bæredygtighed (oplæg vedhæftet) 
3. Friluftsrådets positionering i forbindelse med de videre processer om beskyttet natur, 

naturlov med videre 
4. Opfølgning fra Fællesmødet 
5. Nyt om hus 
6. Datoer for formøde med Mercuri Urval 
7. Eventuelt  

 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 
Beslutning  
 
Formandskabet orienterede om, at der er afholdt kaffemøder med alle bestyrelsesmedlemmer. På 
bestyrelsesmødet i februar 2023 deltager Mercuri Urval i en evaluering af bestyrelsesarbejdet. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen fra formandskabet til efterretning.  
 
 
 

 
 

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 7 b på dagsordenen 

 
 
 
 

Nyt fra direktionen 
 
Resume: Fratrædelse og ansættelse af medarbejdere, samt nyt om ejendommen Scandiagade 13, 
2450 København SV. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Bestyrelsen orienteres løbende i forbindelse med bestyrelsesmøderne.   
  
Udarbejdet af, dato: Winni Grosbøll og Torbjørn Eriksen, 4. december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenpunkt. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tager orienteringen til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
 

• Renoveringen af 2. sal på begyndes 13. december 2022 og forventes færdigt uge 2 i 2023. 
Det meste af arbejdet laves i perioden hen over jul og nytår 2022. 
  

• Sekretariatet er lukket mellem jul og nytår. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning.  
 

 
 

  

 



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 7 c på dagsordenen 

 
 
 
 

Nyt fra bestyrelsesudvalg og netværk 
 
Resume: Formændene for de tre bestyrelsesudvalg (Udvalget for natur og friluftsliv, Adgangspolitisk 
Udvalg og Friluftsrådets Børne- og ungepolitiske netværk) Stefan Stürup, Kirsten Skovsby og René 
Bokær orienterer om arbejdet i de to bestyrelsesudvalg og i netværket. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling: Bestyrelsesmødet 14. september 2022. 
  
Udarbejdet af, dato:  Johan Husfeldt, Kristian Jager Nykrog, Rasmus Schou Christensen og Anker 
Madsen, 2. december 2022. 
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt. 
 

 
Indstilling  
 
Bestyrelsen tager orienteringen fra de tre udvalgsformænd til efterretning. 
 
 
Sagsfremstilling 
 
Udvalget for natur og friluftsliv består af 19 medlemmer, heraf tre fra lokale friluftsråd: 

• Stefan Stürup, udvalgsformand 
• Helle Stuart, bestyrelsesmedlem 
• Flemming Larsen, bestyrelsesmedlem 
• Lene Midtgaard, Danmarks Jægerforbund 
• Caroline Seehusen, Dansk Islandshesteforening 
• Knud Flensted, Dansk Ornitologisk Forening 
• Thomas Larsen Schmidt, DGI 
• Casper Lindemann, Danmarks Idrætsforbund 
• Vibeke Preisler, Dansk Kano og Kajakforbund 
• Joachim Hjerl, Havhøst 
• Annette Höft, Danmarks Civile Hundeførerforening 
• Mikkel Vestergaard, Det danske Spejderkorps. 
• Hans Eigil Nielsen, Danmarks Sportsfiskerforbund 
• Johanne Valbjørn Gydesen, Dansk Orienterings-Forbund 
• Jørn Højer Pedersen, Sammenslutningen af Danske Småøer 
• Palle Skovby, Danske Handicaporganisationer 
• Dorte Eastwood, Friluftsrådet Limfjordsyd 
• Kasper Haagensen, Friluftsrådet København 
• Per Arne Simonsen, Friluftsrådet Nordfyn 

 
Udvalget holdt første møde 24. november 2022. Det blev besluttet, at der frem mod sommerferien vil 
være et hovedfokus på den marine natur. Sideløbende vil andre emner blive inddraget. Der bliver 
behov for at prioritere mellem de forslag til emner, der blev rejst på første møde. Der vil også være 
behov for koordinering med adgangsudvalget for at sikre, at de to udvalg arbejder i samme retning 

 



og for eventuelt at have fælles møder på visse afgrænsede temaer. En køreplan for arbejdet vil blive 
drøftet på næste møde, der holdes 1. februar 2023. 
 
Adgangspolitisk Udvalg består af 23 medlemmer, heraf tre fra lokale friluftsråd: 

• Kirsten Skovsby, udvalgsformand 
• Leif Nielsen, bestyrelsesmedlem 
• Jacob Jensen, bestyrelsesmedlem 
• Sif Holst, Danske Handicaporganisationer 
• Klaus Robert Bach, Danmarks Cykel Union - Formand for DCU Spor- og Naturudvalg 
• Nils-Erik Norsker, Dansk Ornitologisk Forening BirdLife 
• Jan E. Nielsen, Danmarks civile Hundeførerforening 
• Christine Ditlefsen, Naturvejledning Danmark 
• Christian Lerche, Dansk Sejlunion 
• Brian Petersen, Det Danske Spejderkorps 
• Tove Urup Madsen, Dansk Ride Forbund 
• Lisbeth Maria Hansen, Dansk Islandshesteforening 
• Irene Lauridsen, Dansk Kano og Kajak Forbund og Dansk Forening for Rosport 
• Jan Bendix, Sammenslutningen af Danske Småøer 
• Jesper Pørksen, Dansk Cykelturisme 
• Mikala Vildgaard, Danmarks Jægerforbund 
• Ole Bertelsen, Dansk Vandrelaug  
• Thomas Larsen Schmidt, DGI 
• Casper Lindemann, Danmarks Idrætsforbund 
• Birgitte Heje Larsen, Dyrenes Beskyttelse 
• Dorrit Christensen, Friluftsrådet København 
• Michael Martin, Friluftsrådet Sydfyn 
• Benjamin Jensen, Friluftsrådet Vendsyssel 

Udvalget holdt første møde 1. december 2022. Udvalgsmedlemmerne fik mulighed for at bidrage 
med deres forventninger og ønsker til udvalgets arbejde. Bidragene var mange og diverse. 
Sekretariatet vil frem mod næste møde sammenskrive og sortere bidragene inden for nogle emner så 
det nemmere kan håndteres. På grund af udvalgets størrelse, blev det diskuteret, om udvalgets 
opgaver i nogen grad kan blive behandlet i en anden form end traditionelle udvalgsmøder for 
eksempel ved ekskursioner, temadrøftelser, seminarer eller workshops. Den 9. marts og 25. maj 2023 
er allerede nu reserveret til kommende møder i udvalget.  
 
Friluftsrådets Børne- og ungepolitiske netværk har som udgangspunkt følgende 20 medlemmer: 

• Rene Bokær, formand for netværket 
• Lone Sand, bestyrelsesmedlem 
• Lene Smidt, Dansk Ornitologisk Forening BirdLife 
• Jakob Frost, KFUM-spejderne I Danmark 
• Jakob Simonsen, Naturvejledning Danmark 
• Kalle Vardrup-Dahl, Danmarks Sportsfiskerforbund 
• Marie Brandt, Danmarks Sportsfiskerforbund 
• Ingeborg Stenbæk Madsen, Dansk Sejlunion 
• Martin Machado, DGI 
• Mikkel Bloch Westh, Danmarks Jægerforbund 
• Franz Holmberg, Danmarks Jægerforbund 
• Rasmus Birkkjær Berthelsen, Dansk Kano og Kajak Forbund 
• Marianne Halkjær, DUI Leg og Virke 
• Sebastian Damkjær-Ohlsen, Det Danske Spejderkorps 
• Cæcilie Olsson, Landsforeningen Bifrost 
• Lise Munksgaard, DGI 
• Kim Robert Ebbehøj, Ungdomsringen 
• Niklas Hegnsted, Natur & Ungdom 
• To repræsentanter for Dansk Islandshesteforening 

Derudover har enkelte andre vist interesse for netværket, og der forventes generelt at være en 
imødekommenhed, hvis yderligere ønsker at deltage. 



Første møde i netværket var oprindelig planlagt til afholdes i november 2022, men er udskudt til den 
17. januar 2023. Placering, tema og forberedelse fastsættes i december 2022. 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
Ifølge udvalgenes kommissorier fremlægger udvalgene proces- og tidsplan for udvalgenes arbejde 
for Friluftsrådets bestyrelse den 3. november eller senest den 13. december 2022.  
 
Udvalgene afslutter og afrapporterer deres arbejde til bestyrelsen senest marts 2024 forud for 
generalforsamlingen. 
 
 
Beslutning  
 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning.  
 
 

  



Bestyrelsesmødet den 13. december 2022 
Punkt 8 på dagsordenen 

 
 
 
 

Eventuelt 
 
Resume: Eventuelle emner taget op uden for dagsordenen. 
 
Strategisk ophæng:  
 
Seneste behandling:  
  
Udarbejdet af, dato:  
 
Bilag:  
 

• Der foreligger ikke yderligere bilag til dette dagsordenspunkt.  
 

 
Indstilling  
 
 
 
Sagsfremstilling 
 
 
 
Økonomi og resurser 
 
 
 
Tidsplan  
 
 
 
Beslutning  
 
 
 

 

 


